
Naturråd Fredericia  

 

Dato: 19. januar 2022 

Tidspunkt: kl 17-19 

Sted:  Digitalt møde via teams.  

 

 

Deltagere: 

Jægerrådet Fredericia (Jens-Christian Jensen) 

Skovdyrkerforeningen (Jesper Petersen) 

Danmarks Naturfredningsforening (Karsten Enggaard) 

Friluftsrådet Trekantområdet (Karl Åge Dahl) 

LMO/ Vejle Fredericia Landboforening (Niels Ladegaard), LRS (Sven-Aage 

Steenholdt)  

Beboerforeninger/Fællesråd: Vejlby Sogns Beboerforening (Ulla Jensen), 

Skærbæk (Jonna Heebøll), Taulov Fællesråd (Tinne Gaardmand/Thorbjørn 

Søndergaard), Herslev Sogn (Sandra Arvidsen), Bredstrup-Pjedsted (Karen 

Pagh) 

Tre-For (Anders Juul) 

Business Fredericia (Kristian Drejer) 

Visit Fredericia (Heidi Hammer Lings) 

Arternes Fredericia (Anne Mette Storgaard Mikkelsen) 

Klima-, Energi- og Miljøudvalget (Tommi Rachlitz Nielsen, John Nyborg, Turan 

Savas, Kenny Bruun Olsen, Cecilie Roed Schultz) 

Drift og Service, Fredericia Kommune (Bo Christiansen) 

Plan, Byg og Miljø (Jesper Westmarch Schlüter) 

Natur og Miljø (Inger Pabst, Carsten Pedersen, Bjarne Christensen, Annemette 

Bargum) 

Naturpark Lillebælt (Niels Ole Præstbro) 

 

Afbud:  

Kolding Herreds Landbrugsforening (Søren Bloch) 

Naturstyrelsen Trekantområdet (Inken Breum) 

Ungebyrådet (P.t. ingen repræsentant) 

Fredericia Sportsfiskerforening (Leif Sonderup) 

Dansk Ornitologisk Forening – Fredericia (Ronni Røjgaard) 

Fredericia Spildevand & Energi A/S (Peter D. Jensen)  

Vækst, Teknik og Klima forvaltningen (Rene Olesen) 

 

 

Dagsordenspunkt 

 

Bemærkninger 

 

Velkomst  

 

 

Velkomst ved Tommy Rachlitz Nielsen, formand for Klima-, Energi- og 

Miljøudvalget. 

Alle deltagere præsenterede sig kort. 

 

Naturpark Lillebælt 

30 minutter 

 

Oplæg om Naturpark Lillebælt v/ Sekretariatschef Niels Ole Præstbro 

Se vedhæftede slideshow. 

(Fokus på konceptet Naturpark Lillebælt, den gældende naturparkplan fra 

2017, den igangværende revision af naturparkplan – proces og indkomne 

forslag til nye projekter og fokuspunkter). 

 

 



Naturråd Fredericia  

Brainstorming 

Forslag til indsatser i den 

kommende naturparkplan  

 

35 minutter 

Sven Aage Steenholdt:  

 Vigtigt at naturparkafgræsningen fortsat er baseret på frivillighed.  

 Vigtigt at der forskes i, hvad der kan gøres i forhold til forbedringer af 

havmiljøet i Lillebælt.  

 Gerne nedlæggelse af klappladsen ved Trelde Næs 

 Fokus på naturområderne ved Elbodalen, Rands Fjord og Trelde.  

 Fokus på Klima og bæredygtighed 

 Opmærksomhed på at målinger af overløb er retvisende.  

 Fokus på fælles fodslag og dialog mellem de forskellige interessenter 

omkring Lillebælt.   

 Fokus på dialog om regler (beskyttelse/benyttelse). 

 Opfordring til at der arrangeres en tur i naturparken for Naturrådet.  

 

John Nyborg: Emnet vil blive diskuteret i forretningsudvalget.  

 

Ulla Jensen:  

 Gerne skiltning om hvornår man er på kommunal jord og privat jord + 

information om div. regler for færdsel på stierne.  

 Busdrift bør ændres til el-busser (det kommer i sommeren 2023) 

 Turbåd fra Trelde Næs til Fredericia 

 Gerne stenrev ved Trelde Næs og gerne nedlæggelse af klappladsen 

 Solcelleparker bør ikke opføres i åben land – placeres på tage i 

industriområder 

Ulla spørger også til hvad grunden er til at der ikke er fisk – er det for mange 

marsvin? Karsten Enggaard: Marsvinene tager som udgangspunkt de små fisk 

– og er derfor ikke direkte konkurrent til fiskeri. Niels Ole forklarer marsvinene 

ikke vil være der hvis der ikke er føde – og parametre som klima og 

udledninger er også væsentlige parametre. 

Inger: Klapning: Det er staten/Miljøstyrelsen der er myndighed i forhold til 

tilladelser til klapning og klapning er ikke et konkret/specifikt fokus i 

Naturparksamarbejdet, men det har stor fokus i Fredericia Byråd.  

Jesper Nørgaard: 

 Opfordrer til formidling om hvad skovdrift egentlig er, da drift og 

naturhensyn sagtens kan gå hånd i hånd. Også for at øge samarbejdet 

med lodsejere. Information om skovdrift kan være med til at nedbryde 

fordomme.  

 Fredningssagen i forhold til Treldeskovene kan være baggrunden for, 

at der er nogen, der ikke er så positive overfor naturparken.  

 

Kristian Bendix: 

 Sammenhængende stier bør prioriteres fx Hagenør til Lillebæltsbroen 

- rundture 

 Stierne skal helt generelt bindes bedre sammen.  

 Bedre formidling af hvor man kan finde fossiler 

 Stisystem / bedre adgang til fossiler.  

 Adgang for borgerne/turisterne til naturen på en bæredygtig måde.  

 Markering/formidling af militærhistorien ved Hyby  

Thorbjørn: 



Naturråd Fredericia  

 Jetski, vandscootere, fritidsmotorbåde er en udfordring ift. 

påvirkninger af dyreliv. Opfordring til at se nærmere på det – evt. 

udpegning af områder til jetski m.v. Fokus på formidling af regler 

vedr. jetski m.v.  

 Bedre adgang til gode naturstier i bla. Elbodalen og Skærbækområdet 

 Bedre formidling om adgangsregler på private arealer – gerne i et 

samarbejde på tværs og med en tilgang som lodsejerne kan se sig ind 

i. OBS på løse hunde og affald. Forslag om en kampagne i forhold til 

god adfærd på stierne (fokus på løse hunde, affald og at man skal 

blive på stien). Fx brugere og lodsejere laver en kampagne om regler 

 Vigtigt at stier m.v. nemt kan findes via kort.  Niels Ole orienterede 

om, at der er et kort over naturparken på hjemmesiden 

https://naturparklillebaelt.dk/som dog mangler opdatering. Fokus er 

især formidling via www.udinaturen.dk pt. 

  

 

Karsten Enggaard: 

 Vigtigt at beskytte/passe på/værne om vores herligheder – så der 

altid er balance i benyttelsen og beskyttelsen. Det er vores ansvar 

som menneske. 

 Adgang på betingelser. 

 Betingelser for at sejle.  

 Skovejerne skal være glade for, at der er gæster i skoven.  

 

 

Karl Aage Dahl: 

 Friluftsrådet gennemføre lige p.t. en kampagne om 

adgangsbestemmelser og skiltning. Borgerne opfordres til at melde 

eventuelle ”adgang forbudt skilte” ind. Sammen med kommunen laver 

de en vurdering af om skiltene er lovlige.  Friluftsrådet melder p.t. en 

del sager ind til Fredericia Kommune. Fredericia Kommune er i gang 

med at behandle sagerne.  

 Opfordring til at ”opdatere” skiltningen rundt omkring 

 Vi skal værne om vores natur. Via stier kan vi styre trafikken i 

naturen.  

Jens Christian: 

 OBS på at jægere betaler for jagt og naturpleje – de samme steder, 

som der er offentlig adgang til mm.  

 Sejlads – samarbejde omkring formidling af reglerne.  

 Adfærd i naturen – løse hunde, affald, folk skal blive på stierne 

 

 

Opsamling V/ Tommy Tak for de mange god forslag til indsatser.  

John Nyborg: Alle forslag tages nu med i det videre arbejde med at revidere 

naturparkplanen.  

Naturpark Lillebælt forventer, at planen kan sendes i offentlig høring omkring 

maj/juni måned. Naturrådet får naturligvis planen i høring.  

Naturrådet ønskede, at det næste møde i rådet var i høringsperioden.  

Det blev derfor aftalt, at det næste møde skal være i maj eller juni måned.  

https://naturparklillebaelt.dk/
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Der var forslag om, at det næste møde holdes på Snoghøj Højskole.  

 

Orientering fra deltagerne 

 

 

Carsten Pedersen: 

Skovrejsning via sponsorater på kommunalt areal i Taulov. Opfordring til at 

”prikke” nogen lokale (virksomheder) der måske gerne vil donere penge til 

skov (virksomhedsfokus klima/CO2/biodiv.). Aftalt at Carsten Pedersen 

kontakter Taulov Fællesråd v/Thorbjørn Vangsgaard om projektet. 

Annemette Bargum: 

DKVILD: Annemette Bargum indkalder til særskilt møde for dem der gerne vil 

vide mere om biodiversitetsindsatser og måske har ideer til konkurrencen 

DKVILD. Projektet slutter ved udgangen af 2022, så det er nu vi skal i gang. 

 

Næste møde 

 

 

 

Dato for næste møde: Vi sigter efter maj/juni  

Sted: Snoghøj Højskole, gerne en fortælling om stedet? (vi undersøger om det 

er muligt)  

Dagsorden: 

1) Forslag til naturparkplan Lillebælt – gennemgang af forslag til nye 

indsatser med fokus på Fredericia. Eventuelt fælles høringssvar fra 

Naturrådet v/Niels Ole 

2) Oplæg om hvilke stier vi har og hvor det vil give mening at lave nye 

stier v/Carsten 

3) Opfølgning på vores fælles indsatser i forhold til DKvild v/Annemette 

4) Præsentation af 2 foreninger (vi kontakter jer) 

Vi indkalder jer til et ekstra møde om DKVILD – det er frivilligt at deltage. 


